

ដំណាច់ នៃ ឆ្នាំ ២០១៧



ដំណាច់ នៃ ឆ្នាំ ២០១៧

យើងមើលឃើញថា វាអាចជា ដំណាច់នៃការរង់ចាំ នៃ សេចក្តីសង្ឃឹមថ្មី ដែលព្រឹត្តិការណ៍នយោបាយ បង្កើតជា លាភផល គឺការធ្វើទណ្ឌកម្មពីសំណាក់ សហរដ្ឋអាមេរិក សហគមន៍អឺរ៉ុប និងប្រទេសដទៃទៀត មកលើ រាជរដ្ឋាភិបាលខ្មែរ ដឹកនាំដោយលោក ហ៊ុន សែន ដែលគេទុកជាការគ្រប់គ្រងផ្តាច់ការ។ យើងអាចសួរថាសេចក្តីសង្ឃឹមខ្មែរជា សេចក្តីសង្ឃឹមបែបណា ?

អសកម្ម គឺ នាំគ្នាដេកចាំ អនុភាព នៃ ទណ្ឌកម្ម ដែលនឹងអាចរំកាយ អំណាចផ្តាច់ការ របស់លោក ហ៊ុន សែន ជាកម្រៃចំពោះលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ។ តែខ្មែរគួរដឹងថា ទណ្ឌកម្មអន្តរជាតិ វាអាចមាន អនុភាពអវិជ្ជមាន ដល់ប្រជាជន ដែលរស់នៅពីងលើសរុណៈបរទេស ដូច្នោះ បើមានការបាត់បង់ នៃ ជំនួយណាមួយ វានឹងមានអនុភាពភ្លាម ដល់ជីវភាពរស់នៅរបស់ខ្លួន។ ត្រង់ចំណុចនេះឯង ដែលនាំឲ្យស្បូវជនខ្មែរ និង បរទេសខ្លះយល់ឃើញថា ទណ្ឌកម្មបែបនេះ វាពុំមែនជា ដំណោះស្រាយប្រសើរនោះឡើយ សំរាប់ខ្មែរ។ តែយើងគួរសួរថា តើដំណោះស្រាយបែបណាមួយ ដែលទុកជាប្រសើរនោះ ?

ដំណាច់ នៃ ឆ្នាំ ២០១៧

រក្សាស្រុកខ្មែរនៅក្នុងអំណាចផ្តាច់ការ ដើម្បីខ្មែរគ្រាន់តែរស់រស់ នោះរឺ? បើគិតបែបនេះ គឺច្បាស់ជាអាចនឹងគិតស្មានថា ខ្មែរជាសត្វស្រុក គេចិញ្ចឹម សំរាប់ទាញយក ផលប្រយោជន៍តែ ប៉ុណ្ណោះ។ ត្រូវដឹងថា ខ្មែរ ធ្លាប់បានអះអាង តាមសម្តែងឆ្នោត នូវដំណោះស្រាយ នៅឆ្នាំ ២០១៣ តាមការប្តូរអ្នកដឹកនាំជាតិ តែនៅពេលនោះ បក្សកាន់អំណាច គេទាត់ចោលប្រជាជននោះ នោះ ដើម្បី បន្តកាន់អំណាចផ្តាច់ការ ដែលខ្លួន ប្តូរបានពីឆ្នាំ ១៩៩៧។ ការបញ្ជីនៃវាសនា គឺថា គណបក្សសង្គ្រោះជាតិ ដែល ខ្មែរ ជ្រើសយកជាការផ្លាស់ប្តូរអ្នកដឹកនាំ បែរជាចូលធ្វើសហការ តាមនយោបាយកញ្ចោត «វប្បធម៌សន្តនា» ជាមួយគណបក្សកាន់អំណាច ដើម្បី សង្គ្រោះ ហ៊ុន សែន ទៅវិញ។ យើងឃើញ ច្បាស់ហើយថា ការយកការបោះឆ្នោត ជាមធ្យោបាយ ដើម្បី ប្តូរអ្នកដឹកនាំ វាពុំអាចនឹងធ្វើកើតបាននោះឡើយ ព្រោះ ហ៊ុន សែន គាត់គ្មានស្មារតីជាតិ ដើម្បី ការពារប្រយោជន៍ប្រជាជាតិ ខ្មែរនោះទេ ហើយ រឿងនេះវាមិនពិបាកយល់អ្វីឡើយ គឺ ហ៊ុន សែន ជាបាវបំរើដាច់ថ្លៃ របស់យួន : ដូច្នោះ ការពារប្រយោជន៍ ខ្មែរ វាជា ការប្រឆាំងនឹងយួន។ រឿងល្ខោន របស់យួន អោយ ហ៊ុន សែន យកចិន ជាអ្នកការពារ គឺជា ល្បិចរបស់យួន ដើម្បី អោយ ខ្មែរ ឈប់គិតថា ហ៊ុន សែន ជា អាយ៉ងខ្លួន ព្រោះ ហ៊ុន សែន ជាជនឯករាជ អាចជ្រើសរើស នយោបាយការបរទេស សំរាប់ជាតិខ្មែរ។ ត្រូវដឹកថា ទោះបី ចិន និង យួន មានទំនាស់ នយោបាយនឹងគ្នា តែគេគ្មានទំនាស់សេដ្ឋកិច្ចនឹងគ្នានោះឡើយ

ដំណាច់ នៃ ឆ្នាំ ២០១៧

ក្រោងទុក នូវការចរចា ជាមួយ ហ៊ុន សែន។ ទោះបីមានទំនាស់ ចេញមុខ រវាង សម រង្ស៊ី និង ហ៊ុន សែន តែ ក៏មាន ល្បិច បិទមុខរួម ដើម្បី ចែកប្រយោជន៍គ្នា <ធំស៊ីតាមធំ តូចស៊ីតាម តូច> តែបានស៊ីដូចគ្នា ព្រោះអ្នកចែកឲស៊ីគឺយួន : ឆ្កែស៊ីអាចម៍ វានៅតែស៊ីអាចម៍ ដដែល។ ដូចនេះ លោក សម រង្ស៊ី និង បក្ស ពួក លង់ទ្រនេស និងអាចធ្វើតាមបញ្ជា ហ៊ុន សែន គឺនាំគ្នា បង្កើតគណបក្សថ្មី ដែលជា បែប នៃការទទួលស្គាល់ អធិរាជ ភាព ហ៊ុន សែន លើពួកខ្លួន។ ដូច្នោះ ដំណាច់ នៃ ឆ្នាំ ២០១៧ គឺ នៅមានបន្ត នូវសាច់រឿងចាស់ ដល់ឆ្នាំ ២០១៨ គឺ ការផ្សះផ្សា បំពេសណ្តាំដោយយួន រវាង ហ៊ុនសែន-សមរង្ស៊ី-កឹមសុខា ក្រោម ការស្នើសុំពី ព្រះមហាក្សត្រ តុក្កតា ដូចសព្វដង។

តែបើប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ មិនចង់ឃើញសាច់រឿងចាស់នេះកើត ឡើងវិញ ក៏មានតែនាំដើមឡើងកុះករ ពាំងវា ជា ចំណុក នៃ កម្លាំងជាតិដោយសក្តាភេទ ដើម្បី រំដោះជាតិពី អាណានិគម យួន និង របបលួច (kleptocratie)។ រង់ចាំការបោះឆ្នោត ប្រលាំងប្រកួត ដែល ហ៊ុន សែន ចង់បាន គឺនាំគ្នា ធ្វើអត្ត ឃាតកម្មរួម ដើម្បីហុចឱកាសឲយួន រំលាយស្រុកខ្មែរ ជាអាហារ ដែលវាលេបរួចហើយ បានយ៉ាងងាយស្រួលបំផុត។

សូមជូនពរ សព្វសាធុការ ឆ្នាំសកលថ្មី។